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pátek 27. září 2019
16.00 stavění máje před pohostinstvím U Orla, hraje CM Denica
20.00 rocková zábava se skupinou Massage

sobota 28. září 2019
20.00 hodová zábava, k  tanci a poslechu hraje DH Sokolka a CM Friška

neděle  29. září 2019
10.00 slavnostní mše svatá v  kostele sv. Archanděla Michaela
13.30 sraz krojovaných pod májů
14.00 průvod krojovaných pro stárků a stárky, po průvodu
proběhne vítání přespolní chasy pod zeleným „Za Starú školú“
20.00 hodová krojová zábava, po celý den hraje DH Šardičanka

pondělí 30. září 2019
20.00 hodová taneční maškarní zábava,
k  tanci a poslechu hraje DH Ištvánci

Všechny taneční zábavy jsou v  obecní hale U Orla

Doprovodný program
V  prostorách Rezidence otevřeny umělecké výstavy při trvalé expozici:
Výstava GRAFIK KAMILY RAICHMANNOVÉ
A PRACÍ ŽÁKŮ SŠ STRÁŽNICE

Otevřeno
Pátek a neděle  17.00 – 19.00
Sobota a pondělí 14.00 – 17.00  

Šardické stárky a stárci, šardická chasa, Obec Šardice a  FOS Šardičan
zvou všechny na tradiční
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Blažena Galiová 
starostka obce

Slovo starostky

Nejnovější dění v naší obci

www.sardice.cz

Vážení spoluobčané,
slavíme hody, svátek naší farnosti 
a celé obce. Chasa a hlavně stárci mají 
vše připravené, hospodyňky nestíhají 
s úklidem a s pečením, stejně tak vi-
naři, kteří mají hodně práce s vino-
braním a samozřejmě se zpracováním 
hroznů ve sklepě.
Letošní hody budou mimo jiné zají-
mavé tím, že v rámci natáčení pořadu 
Folkolorika bude přítomna i Česká 
televize, která zdokumentuje tradič-
ní malování pískem. První natáčení 
proběhlo v Kyjově na Slováckém roku. 

V krásném prostředí parku předvádě-
ly naše malérečky své umění, kdy učily 
malovat pískem nejen děti, ale i jejich 
rodiče. Nálada byla výborná, všem 
chutnaly koláče a výborný chléb se 
špekem, který nám napekla šardická 
pekárna. Malování pískem si vyzkou-
šela i známá módní návrhářka Zuzana 
Osako.
Atmosféra Slováckého roku byla úžas-
ná, prezentace naší obce byla diváky 
vysoce hodnocena. Velké poděkování 
patří všem krojovaným, kteří se Slo-
váckého roku zúčastnili. Také děkuji 
těm, kteří jakýmkoliv způsobem po-
mohli s přípravami slavnosti.
Pokud si uvědomíme, v jaké zrychle-
né, virtuální době žijeme, jaké nároky 

jsou kladeny na dnešní mladé lidi a na 
dnešní rodinu, děkuji o to více všem, 
kteří se snaží uchovat naše lidové tra-
dice. Važme si a uchovávejme tento 
odkaz a dědictví našich předků pro 
další generace, je to to nejcennější, co 
máme.
Věřím, že i letošní hody budou nád-
hernou ukázkou těchto našich tradic, 
zpěvnosti a pohostinnosti občanů naší 
obce. Našim stárkům, kterými letos 
jsou Jan Gregorovič, Tomáš Veverka, 
Kateřina Podhorná a Markéta Kůři-
lová, děkuji za přípravu hodů, přeji 
jim, ať stárkují svědomitě, s patřičnou 
úctou a hlavně vesele.
 

Ať žijú šardický hody 2019!
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Zpráva o činnosti rady 
a zastupitelstva obce Šardice
 

Blažena Galiová 
starostka obce

Rada obce a Zastupitelstvo obce Šar-
dice zasedaly v níže uvedených dnech. 
Schválily, vzaly na vědomí a uložily 
mimo jiné:

Zasedání rady obce č. 17
dne 12. 6. 2019
Rada obce:
• schvaluje smlouvu o zeměděl-

ském pachtu na pacht pozemku p. 
č. 6772/1 o výměře 61 438 m2 v k. 
ú. Šardice na dobu neurčitou s vý-
povědní lhůtou 6 měsíců, roční 
pachtovné 13 086 Kč

• schvaluje firmu Ing. Darek La-
cina - CN na zpracování projek-
tové dokumentace na realizaci 
skladebných částí ÚSES v k. ú. 
Šardice I. (100 %) dotace a PD na 
realizaci skladebných částí ÚSES 
v k. ú. Šardice II. (8 0% dotace) – 
jedná se o výsadbu biokoridorů 
apod.projednává a schvaluje žá-
dost Základní školy T. G. Masary-
ka Šardice, příspěvková organiza-
ce, o souhlas s přijetím finančních 
darů od sponzorů, určených k po-
krytí nákladů při oslavě 90. výročí 
založení školy dle žádosti

Zasedání rady obce č. 18
dne 26. 6. 2019
Rada obce:
• projednává a schvaluje zadávací 

dokumentaci pro podlimitní ve-
řejnou zakázku na dodávky (cis-
ternová automobilová stříkačka 
pro JSDH Šardice)

• projednává a schvaluje darovací 
smlouvu s Jihomoravským kra-
jem na 500 ks vratných kelímků 
pro potřeby obce v rámci projektu 
Zdravý kraj a Místní agendy 21

• bere na vědomí žádost o finanč-
ní podporu reprezentativního 
zájezdu dechového orchestru do 
Španělska a ukládá pracovnicím 
OÚ oslovit okolní obce a firmu 

Neoklas a. s., případně další firmy
• schvaluje změnu sazebníku po-

platků za uložení stavební suti na 
sběrném dvoru odpadů nově ve 
výši 363 Kč/1 tuna, tj. 550 Kč/m3

Zasedání rady obce č. 19
dne 5. 8. 2019
Rada obce:
• bere na vědomí výzvu k vrácení 

části dotace poskytnuté na základě 
smlouvy č. 048743/17/OD - dětské 
dopravní hřiště a ukládá účetní 
vrátit část dotace ve výši 26 215 Kč 
na účet JMK dle rozhodnutí

• bere na vědomí registraci akce 
a rozhodnutí o poskytnutí dotace 
ministerstva životního prostředí 
na akce „Výměna tepla v budově 
č. p. 601 v obci Šardice“ ve výši 
324 352,80 Kč a „Výměna tepla 
v budově č. p. 5 v obci Šardice“ ve 
výši 324 352,80 Kč

• bere na vědomí námitku k vý-
stavbě parkoviště v projektu Vi-
nařská ulička, sklepy u hřiště 
(k umístění parkoviště se vyjádří 
Ing. arch. Havlíček samostatným 
dopisem)

Zasedání rady obce č. 20
dne 4. 9. 2019
Rada obce:
• schvaluje smlouvu o připojení 

k distribuční soustavě z napěťové 
hladiny nízkého napětí s firmou 
E.ON Distribuce, a.s., České Bu-
dějovice – nové přípojkové skříně 
umístěné na jednotlivých staveb-
ních pozemcích v lokalitě Kos-
telisko pro 22 rodinných domů, 
úhradu oprávněných nákladů ve 
výši 275 000 Kč a pověřuje starost-
ku podpisem smlouvy

• bere na vědomí informace 
o možnosti žádat o dotaci ve vý-
zvě místní akční skupiny (MAS) 
s názvem „Výzva MAS Kyjovské 
Slovácko v pohybu, z. s. – Pod-
pora zaměstnanosti – 10. výzva“ 
a ukládá předložit na další jednání 
možnosti podání žádosti o dotaci

• schvaluje žádost o dotaci pro 
JSDH na Ministerstvo vnitra ČR – 
Odborná příprava, zásah, vybave-
ní a opravy JSDH – II. část

• schvaluje zveřejnění zámě-
ru pronájmu nebytových pro-
stor v knihovně na školní rok 
2019/2020 – žádost o prodlou-
žení smlouvy o pronájmu místa 
v Obecní knihovně Šardice na rok 
2019/2020 pro výuku angličtiny

Zasedání zastupitelstva obce č. 6 
dne 26. 6. 2019
Zastupitelstvo obce:
• schvaluje smlouvu č. 1036/2019-

SML s Povodí Moravy, s. p., 
Brno, o nájmu části pozemku p. 
č. 1891, v k. ú. Šardice, za účelem 
stavby rekonstrukce mostu vč. 
opevnění koryta vodního toku 
Hovoranský potok v okolí mos-
tu dle projektové dokumentace 
„Oprava mostu přes Hovoranský 
potok v Šardicích“ (doba nájmu 
max. 5 let za úplatu ve výši 13,20 
Kč/m2, při výměře záborů ve výši 
86 m2 činí 1135 Kč, přičemž mi-
nimální výše nájemného činí 1000 
Kč za kalendářní rok)

• projednává a schvaluje účetní zá-
věrku obce Šardice za rok 2018

• projednává a schvaluje celoroč-
ní hospodaření obce a závěrečný 
účet obce za rok 2018 včetně zprá-
vy nezávislého auditora o výsled-
ku přezkoumání hospodaření za 
rok 2018 s vyjádřením souhlasu 
s celoročním hospodařením, a to 
bez výhrad

• projednává a schvaluje výsledek 
výběrového řízení na služby za 
poskytnutí investičního úvěru ve 
výši 7 mil. Kč se splatností 10 let, 
s nabídnutou cenou 805 101,54 Kč 
od České spořitelny, a. s., schva-
luje přijetí investičního úvěru ve 
výši 7 mil. Kč na dofinancování 
akce Dům seniorů Šardice (zastu-
pitelstvo obce pověřuje starostku 
obce podpisem úvěrové smlouvy 
od České spořitelny)



5

• rozhoduje o pořízení změny č. 1 
Územního plánu Šardice v násle-
dujících lokalitách dle předlože-
ných žádostí a návrhu obce:
■ FK Šardice a. s.: p. č. 47/1 – 

záměr výstavby domu s pečo-
vatelskou službou, p. č. 48/1, 
48/2, 49 – určení pozemků 
jako občanské vybavení pro 
odpočinek a relaxaci navazu-
jící na dům s pečovatelskou 
službou

■ p. č. 1341/2 a 1341/1 – změna 
plochy občanského vybavení 
na plochu pro bydlení

■ p. č. 1210 a 1211 – změna 
plochy pro bydlení na plochu 
občanského vybavení (pře-
stavba domu na penzion)

■ p. č. 6592 – změna plochy 
zemědělské na plochu s mož-
ností výstavby rekreačních 
budov (sklep), zahrnout do 
plochy RX 112

■ p. č. 419 – změna plochy ze-
mědělské na plochu pro byd-
lení

■ p. č. 1780 a 1781 – změna 
plochy smíšené ostatní z ná-
vrhové na plochu stávající

■ Vinařství Neoklas Šardice 
a. s.: plocha SP 16 – smíše-
ná výrobní a její využití pro 
podnikatelský záměr firmy, 
předložena studie k podni-
katelskému záměru; stanovit 
konkrétní využití plochy

■ p. č. 6593 – změna plochy 
zemědělské na plochu pro 
výstavbu rodinného domu, 
změna na plochu BI nebo RX

■ p. č. 6580 – změna plochy ze-
mědělské na plochu RX, na-
vazující na RX 112

■ v souvislosti s navrženými 
změnami p. č. 6592, 6580 
a 6593 zahrnout do plochy 
RX 112 pozemky související, 
a to p. č. 6627 a 6594

■ p. č. 661 – změna plochy BI 
na plochu občanského vyba-
vení pro umístění rodinného 
vinařství

■ AIG Moravia: parcely dle při-
loženého seznamu a zákresu 
záměru do katastrální mapy 
změna plochy V (výroba) na 
plochu pro individuální byd-
lení

■ parcely dle přiloženého se-
znamu a zákresu – změna 
plochy zemědělské na plochu 
pro bydlení BI nebo RX

■ p. č. 8922 – změnit plochu 
dopravní infrastruktury 
a upřesnit plochu ostatní plo-
chy jako zeleň

■ p. č. 47/1 – změna plochy pro 
ubytování, sportovní využití, 
malovýroba, skladování, re-
laxační využití, kulturní akce, 
agroturistika

■ p. č. 348/3 – změna plochy 
veřejného prostranství/zeleně 
na plochu pro bydlení

■ p. č. 7050 – změna plochy 
pro bydlení na plochu země-
dělskou – zahrada; žádá i pro 
sousední navazující pozemky 
zahrad

■ Obec Šardice: přehodnotit 
veškeré plochy pro výstavbu 
BI v částech pozemky zahrad 
a ostatních ploch nevyužitel-
ných pro stavby (břehy, apod), 
přehodnotit plochu „višňový 
sad“ v trati Za dvorkem, u lip, 
zahrnout do územního plánu 

záplavové území, přehodnotit 
stávající plochy návrhové, zda 
již nejsou reálné; přehodnotit 
hranice poddolovaného úze-
mí a jejich vliv na možnost 
výstavby v obci

Zasedání zastupitelstva obce č. 7 
dne 14. 8. 2019
Zastupitelstvo obce:
• schvaluje uzavření dodatků plá-

novacích smluv o doplnění infra-
struktury SO 501 – plynovodu

• bere na vědomí
■ závěrečný účet DSO ČOV 

Mistřín za rok 2018
■ závěrečný účet DSO Mikrore-

gion Hovoransko za rok 2018
■ závěrečný účet DSO Severo-

východ za rok 2018
• bere na vědomí hospodaření 

obce k 30. 6. 2019
• souhlasí s výjezdem DH Mla-

dá muzika Šardice do Španěl-
ska ve dnech 17.–22. září 2019, 
bere na vědomí předpokládané 
příjmy a výdaje výjezdu (stav 
k 14. 8. 2019) a souhlasí se zařaze-
ním akce do rozpočtu na rok 2019 
(ZO ukládá oslovit další možné 
dárce a sponzory DH Mladá mu-
zika Šardice)

• nemá námitek a schvaluje vý-
sledek výběrového řízení na 
podlimitní veřejnou zakázku na 
dodávku zadávanou dle zákona 
č. 134/2016 Sb. v platném znění 
„FZŠ–Šardice – Cisternová au-
tomobilová stříkačka“ pro JSDH 
Šardice; vítězná firma WISS, s. r. 
o. Halenkovice, za nabídkovou 
cenu 5 498 400 Kč bez DPH; a po-
věřuje starostku obce podpisem 
kupní smlouvy
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NAROZENÍ
Damian Nedůchal
Anastázie Zoubková
Emma Straková

JUBILANTI
červenec – září 2019

červenec
Petr Ingr  85 let

srpen
Zdenka Janků  80 let
Ludmila Hasalová 80 let

SŇATKY
Marek Šubrt, Okříšky a Veronika Kopřivová, Šardice
Miroslav Gurský, Šardice a Eva Sládková, Šardice
Adam Mikéska, Milotice a Lenka Kůřilová, Šardice
Jaromír Vašulka, Šardice a Marie Ivičičová, Šardice

Všem novomanželům přejeme na společné cestě životem hodně lásky, štěstí a vzá-
jemného porozumění.

ÚMRTÍ
Jaroslava Kyšová (nedož.)  46 let

Martin Smetka   53 let

Marie Hasalová (nedož.)  78 let

Vladimír Jakubčík (nedož.) 59 let

 

Ilona Sadílková 
matrikářka

Obec Šardice informuje
Matrika

Výročí zlaté svatby

Úprava zahrady MŠ pro EVVO

K párům, které ve svazku manžel-
ském setrvaly 50 let, patří i manželé 
Radoslav a Božena Ševelovi. V červ-
nu letošního roku tak tito manželé 
oslavili zlatou svatbu. Rozhodli se, že 
chtějí obnovit slib, který si dali před 50 
lety, a požádali náš obecní úřad o pro-
vedení obřadu.
Dne 15. června za doprovodu své ro-
diny a přátel přišli do obřadní síně 
Augustiniánské rezidence, kde si před 
paní starostkou znovu řekli své „ano“. 
Ke slavnostnímu rázu tohoto obřadu 
přispěly i děti z mateřské školy, které 
ukázaly, jak krásné jsou kroje a lidové 
písničky našeho kraje.
Manželům Ševelovým přejeme ješ-
tě mnoho společných let naplněných 
zdravím, štěstím, láskou svých nejbliž-
ších a především úctou nás všech.

Obec Šardice dokončila přeměnu za-
hradního areálu MŠ Šardice v krásnou 
přírodní zahradu. Z dotace Státního 
fondu životního prostředí (SFŽP) ČR 
na základě rozhodnutí Ministerstva 
životního prostředí (MŽP) ČR byly 

pořízeny mimo jiné vyvýšené záhony, 
vodní hřiště, balanční svahy, podzem-
ní tunel, hmyzí hotel, hmatový chod-
ník, trvalkové záhony, motýlí domeč-
ky, ptačí budky, krmítka pro ptáky aj. 
Navíc byla z rozpočtu obce uvolněna 

částka 100 tis. Kč na pořízení mlhovi-
ště a nového balančního herního prv-
ku.
Nový domeček na hračky byl poří-
zen z finančního daru, který věno-
val Ing. Pavel Holešínský. Z rozpočtu 
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Projekt Zdravý kraj

Ministerská návštěva v Šardicích

MŠ byly vybudovány nové chodníky 
s vodorovným dopravním značením 
a se dvěma přechody pro chodce.
Celková hodnota díla „Úprava zahra-
dy MŠ pro EVVO“ činí 621 884 Kč 

Obec Šardice v rámci projektu Zdravý 
kraj, realizovaného Jihomoravským 
krajem (JMK), podporuje kampaň 
Kraj bez plastu využitím vratných ná-
pojových kelímků.
Projekt Zdravý kraj patří do meziná-
rodního projektu Zdravá municipali-
ta, který v roce 1988 iniciovala OSN 
ve spolupráci se Světovou zdravotnic-
kou organizací (WHO). Závazek JMK 
k realizaci projektu Zdravý kraj byl 
přijat v roce 2008 a projekt je plně fi-
nancován z rozpočtu JMK.

Ministr životního prostředí Richard 
Brabec zamířil uprostřed léta do Jiho-
moravského kraje. Dvoudenní návště-
vu ministr zahájil v úterý 2. červen-
ce 2019 v brněnském sídle krajského 
úřadu setkáním s vedením kraje v čele 
s hejtmanem Bohumilem Šimkem 
a diskusí se zhruba 70 starosty obcí 
regionu.
Tématem debaty byly především 
adaptace na změnu klimatu v regio-
nu, dotace resortu životního prostředí 
směřované na boj se suchem, na hos-
podaření s vodou v krajině, na zajiš-
tění zdrojů pitné vody v obcích a do 
modrozelené infrastruktury.

V Jihomoravském kraji ministr 
Brabec následně navštívil v doprovo-
du krajských radních několik modelo-
vých projektů financovaných i resor-
tem Ministerstva životního prostředí. 
V pozdních odpoledních hodinách 
navštívil ministr Brabec a hejtman 
Šimek spolu s krajskými radními a ře-
ditelem Státního fondu životního pro-
středí Petrem Valdmanem naši obec. 
V Ekocentru Dr. Ing. Petra Marady 
byli seznámeni s pozemkovými úpra-
vami a následně se přesunuli do teré-
nu, kde si prohlédli opatření, která se 
podařila v obci vybudovat.
Za obec Šardcice se jednání zúčastnila 

starostka obce Blažena Galiová a mís-
tostarosta Ing. Miroslav Fišman.

a z této částky 85 %, tj. 500 000 Kč, 
bylo uhrazeno z dotace z MŽP ČR.
Děkujeme SFŽP ČR, ministerstvu ži-
votního prostředí, panu Ing. Pavlu 
Holešínskému, zaměstnancům tech-

V rámci projektu byly naší obci v le-
tošním roce poskytnuty vratné nápo-
jové kelímky NickNack v počtu 500 
ks, a to jako věcný dar. Tyto kelímky 
budou na základě vratné zálohy vy-
užity na akcích pořádaných obcí. Za 

nických služeb a všem, kteří se na 
úpravě zahrady v MŠ podíleli.
Dětem přejeme hodně radosti a no-
vých zážitků v krásném prostředí nové 
zahrady.

poskytnutí daru děkujeme Jihomorav-
skému kraji!

Podrobnější informace o projektu jsou 
uvedeny na webové adrese:
https://zdravykraj.kr-jihomoravsky.cz

Richard Brabec
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DH Mladá muzika Šardice reprezen-
tuje naši vlast na 4. mezinárodním 
festivalu ve Španělsku

Dechová hudba Mladá muzika Śar-
dice se zúčastnila ve dnech 17.–
22. září 2019 Mezinárodního hudeb-
ního festivalu ve Španělsku. Všem, 
kteří finančně podpořili tento výjezd, 
jménem mladých muzikantů děku-
jeme. Bližší informace a reportáž ze 
Španělska bude zveřejněna v dalším 
zpravodaji.

Návštěva družební obce Mojmírovce 
na Slovensku

V sobotu 7. září 2019 se zúčastnila 
delegace představitelů naší obce Dnů 
obce, vinobraní a družstevního dne 
v naší družební obci Mojmírovce na 
Slovensku. U nás od rána vydatně pr-
šelo, v Mojmírovcích bylo krásné tep-
lé, i když trochu podmračené počasí, 
ale nepršelo. Kolem 1500 spokojených 
návštěvníků slavností zhlédlo pěk-
ný kulturní program, který probíhal 
na náměstí sv. Ladislava. Pořadatelé, 
obec Mojmírovce, pan starosta Mar-
tin Pálka a Polnohospodárske druž-
stvo Mojmírovce měli vše perfektně 
připravené a závěrečné slavnostní 
předání věnce z hroznů bylo o to vý-
znamnější, že se ho zúčastnil i mini-
str práce, sociálních věcí a rodiny SR 
JUDr. Ján Richter.

Zleva - poslanec Nitranského kraje, Mgr. Martin Pálka – starosta obce Mojmí-
rovce, starostka obce Šardice, JUDr. Ján Richter - ministr práce, sociálních vecí 
a rodiny SR, bývalý starosta obce Wartberg an der Krems v Rakousku a bývalý 
starosta obce Mojmírovce Imrich Kováč.

Farnost
 

Ludmila Špérová

Farář P. Miroslav Sedlák ukončil ze 
zdravotních důvodů po pěti letech 
kněžskou službu v naší farnosti. Farníci 
i zástupci obce se P. Sedlákem rozlouči-
li ve středu 31. 7. po mši svaté. Po krát-
kém rozloučení pozval otec Miroslav 
všechny přítomné na přátelské poseze-
ní na faru. Bylo na co vzpomínat, bylo 
také za co děkovat, a tak se besedování 
protáhlo do pozdních večerních hodin.

Novým bydlištěm otce Miroslava je 
jeho dřívější působiště – Šakvice, kde 
je ustanoven pomocným farářem. Šar-
dičtí farníci i občané děkují otci Miro-
slavovi za jeho kněžskou službu v naší 
obci a přejí hojné Boží požehnání a 
pevné zdraví do dalších let. 

Novým duchovním správcem naší 
farnosti byl od 1. 8. 2019 ustanoven 
P. Maxmilián Filo, který několikrát 
zastupoval v naší farnosti v době ne-
moci otce Miroslava. Našeho nového 

pana faráře nám představil pan děkan 
P. Josef Zouhar při mši svaté ve stře-
du 14. 8. Po mši svaté přivítali nového 
pana faráře farníci i zástupci obce. Za-
znělo přání hojného Božího požehná-
ní, pevného zdraví a přání, abychom 
všichni pod jeho vedením doputovali 
k cíli, k němuž směřujeme už od své-
ho narození. Nechybělo ani přání, aby 
se mu v naší obci líbilo. Poté P. Filo 
pozval pana děkana, zástupce farnos-
ti i obce na faru, kde se besedovalo o 
dění v šardické farnosti i obci.  
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Efektivně využitá popelnice je ve chví-
li, kdy v ní nekončí odpad, který lze 
odevzdat k opětovnému využití, tedy 
vytřídit. V efektivně využité popelnici 
tedy nenajdete PLAST, PAPÍR, SKLO, 
PLECHOVKY, POUŽITELNÝ TEX-
TIL, JEDLÉ OLEJE A TUKY, ELEK-
TORZAŘÍZENÍ, BIO ODPAD, STA-
VEBNÍ SUŤ, ZÁŘIVKY apod.

Proč efektivně využívat popelnici?

• Pokud všechen odpad, který v do-
mácnosti máte, důkladně vytřídí-
te, můžete přistavovat popelnici 
ke svozu méně často – např. 1x za 
měsíc.

• Díky menší frekvenci přistavová-
ní popelnice můžete získat více 
EKO bodů* a tím pádem vyšší 
slevu z poplatku za odpad.

• Efektivní využívání popelnic vede 
ke snížení prašnosti, spotřeby 
pohonných hmot, opotřebování 
vozovky a také snížení produkce 
CO2.

Co tedy patří do efektivně využité 
popelnice?

Do efektivně naplněné popelnice pa-
tří např.: popel z uhlí, použité hygi-
enické pomůcky (např. zubní nit, 
tampóny, vatové tyčinky, vlhčené 
ubrousky atd.), běžné žárovky (NE – 
LED žárovky, zářivky apod.), roztr-
haný nepoužitelný textil a obuv, trus 
masožravých zvířat, účtenky, sáčky 
z vysavačů, silně znečištěné obaly 
(mastný papír apod.).

* Pro získání EKO bodů za efektivní 
využívání nádob a pytlů je nutné mít 
vyplněný Odpadový dotazník a potvr-
zenou Inventuru stanoviště ve svém 
odpadovém účtu.
Přihlášení do odpadového účtu může-
te provést na:
www.mojeodpadky.cz.

Případné dotazy můžete směřovat na 
e-mail:
kolektiv@mojeodpadky.cz.

Co znamená efektivně využitá popelnice?

Výzva občanům Šardic

Výročí 1939–1989

Obec Šardice a ZŠ Šardice připravují výstavu k výročí 17. listopadu 1939 a 17. listopadu 1989.

Prosíme občany, kteří mají doma tiskoviny, noviny, letáky či jiné materiály k událostem vztahujícím se k výročí 
17. 11. 1939 nebo k výročí 17. 11. 1989, aby tyto přinesli v termínu do 31. října 2019 na OÚ Šardice za účelem 

uspořádání tematické výstavy k těmto výročím.

Po skončení výstavy budou materiály vráceny. Děkujeme!

 

 

 

 

Co znamená efektivně využitá popelnice? 

Efektivně využitá popelnice je ve chvíli, kdy v ní nekončí odpad, který lze odevzdat 
k opětovnému využití, tedy vytřídit. V efektivně využité popelnici tedy nenajdete 
PLAST, PAPÍR, SKLO, PLECHOVKY, POUŽITELNÝ TEXTIL, JEDLÉ OLEJE A TUKY, 
ELEKTORZAŘÍZENÍ, BIO ODPAD, STAVEBNÍ SUŤ, ZÁŘIVKY apod. 

Proč efektivně využívat popelnici? 

• Pokud všechen odpad, který v domácnosti máte, 
důkladně vytřídíte, můžete přistavovat popelnici ke 
svozu méně často – např. 1x za měsíc. 
 

• Díky menší frekvenci přistavování popelnice můžete 
získat více EKO bodů* a tím pádem vyšší slevu 
z poplatku za odpad. 
 

• Efektivní využívání popelnic vede ke snížení prašnosti, 
spotřeby pohonných hmot, opotřebování vozovky a 
také snížení produkce CO2. 
 

 

 

 

 

 

 

 
Co tedy patří do efektivně využité popelnice? 

Do efektivně naplněné popelnice patří např.: popel z uhlí, použité hygienické 
pomůcky (např. zubní nit, tampóny, vatové tyčinky, vlhčené ubrousky atd.), běžné 
žárovky (NE – LED žárovky, zářivky apod.), roztrhaný nepoužitelný textil a obuv, trus 
masožravých zvířat, účtenky, sáčky z vysavačů, silně znečištěné obaly (mastný 
papír apod.). 

* Pro získání EKO bodů za efektivní využívání nádob a pytlů je nutné mít vyplněný Odpadový 
dotazník a potvrzenou Inventuru stanoviště ve svém odpadovém účtu. Přihlášení do 
odpadového účtu můžete provést na www.mojeodpadky.cz. Případné dotazy můžete 
směřovat na e-mail: kolektiv@mojeodpadky.cz. 

 

 

www.mojeodpadky.cz 
f MOJE ODPADKY 

 

 
 

Milí občané, horké dny s letními teplotami jsou tu a jelikož je opakování matka moudrosti, rozhodli 
jsme se opět otevřít téma BIO odpadu a kompostování. 

Kdo dává kuchyňský bioodpad do popelnice, dělá velkou chybu. Bioodpad je totiž výborná surovina do 
kompostu. Někteří lidé si myslí, že kompostér je pouze na trávu a listí, a to je velký omyl. Kompostéry jsou 
především na kuchyňský bioodpad. Kompostování samotné trávy nebo listí není žádná hitparáda. Kuchyňský 
bioodpad díky svojí pestré skladbě a velkému obsahu vody proces kompostování doslova nakopne. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 
 

A co vše mohu do kompostéru dát? 

Zbytky jídel (kromě masa, příp. kosti v menší míře), ovoce, zelenina, pečivo (i plesnivé), květiny (včetně 
hlíny), papírové kapesníčky, čajové sáčky, kávové filtry a sedliny, trus býložravých zvířat, proložky od vajíček, 
pečicí papír (ne mastný) apod. 

Věříme, že i přes extrémní teploty nebudete mít díky poctivému třídění BIO odpadu se zápachem žádný 
problém. 

 

KOMPOSTOVAT MÁ SMYSL! 

Důvody, 
proč nedávat 

kuchyňský bio odpad 
do popelnice na  
směsný odpad  

1 2 

3 

4 

5 

Kuchyňský BIO odpad je výborná 
surovina do kompostéru. Díky němu je 
kompost kvalitnější a díky velkému 
množství vody v kuchyňském BIO odpadu 
kompost nevysychá. 

BIO odpad neboli organické zbytky se 
přirozeně rozkládají. V uzavřené 
nádobě se může stát, že vám začne 
bioodpad zapáchat. Řešení? BIO 
odpad kompostovat, nechat popelnici 
ve stínu s pootevřeným víkem. 

Přítomnost velkého 
množství vody 

v kuchyňském BIO 
odpadu může být 

spouštěčem koroze 
kovových popelnic. 
Pokud ovšem BIO 

odpad kompostujete, 
nemusíte se obávat, 

že vám směsný odpad 
propadne 

prorezavělou dírou 
v popelnici. 

Kompostování šetří peníze! 
Průměrná domácnost za rok 
vyprodukuje až 80 kg BIO odpadu 
na osobu. Při současných cenách 
za skládkování může 4členná 
domácnost kompostováním 
ušetřit až 1500 Kč za rok. 

Kuchyňský BIO odpad 
komplikuje 

zpracování a likvidaci 
směsného odpadu, ať 
už na skládce, nebo 

ve spalovně. 
Kompostováním tedy 
ulevíte nejen přírodě, 

nebude vám 
zapáchat popelnice, 
ale také můžete svůj 

kvalitní kompost 
použít pro svůj 

trávník či na záhonky. 

Stejně jako loňský „osmičkový“ i le-
tošní „devítkový“ rok 2019 přináší ně-
kolik důležitých výročí. Tato s sebou 
nesou poselství boje za svobodu a de-
mokracii. Dnes bereme tyto hodnoty 
samozřejmě, vždy tomu tak ale neby-
lo. Podobná výročí jsou příležitostí, 
abychom si uvědomili, zda jsou tyto 
hodnoty stále živé, nebo zda jsou to jen 
hesla, za která se někteří jen rádi scho-
vávají.  
V lednu uplynulo 50 let od úmrtí Jana 
Palacha. Jeho odkaz boje za svobo-
du se naplnil o 30 let později, v roce 

1989. Protesty v rámci tzv. Palachova 
týdne se staly důležitým předstupněm 
tzv. Sametové revoluce, která naplno 
vypukla 17. listopadu, v den výročí 
perzekuce českého studenstva nacisty 
v roce 1939.
17. listopad 1939 se hluboko zapsal 
nejen do českých dějin, ale i do dějin 
světových. Půl roku po nacistické oku-
paci, 28. října 1939 – v den 21. výročí 
vzniku republiky, se Češi vzepřeli na-
cistické nadvládě a pořádali poklidné 
demonstrace. Ty ale nacisté potlačili 
střelbou do demonstrantů, přičemž 

byl zraněn student lékařské fakulty 
Univerzity Karlovy Jan Opletal a za-
bit pekařský dělník Václav Sedláček. 
Student Jan Opletal svým raněním 
podlehl 11. listopadu a jeho pohřbu se 
o čtyři dny později účastnily tisíce lidí. 
Den poté nacisté uzavřeli české vysoké 
školy a 17. listopadu 1939 popravili de-
vět představitelů českého studentského 
hnutí. Od roku 1941 se 17. listopad sla-
ví jako Mezinárodní den studenstva.
Dalšího významu 17. listopad nabyl za 
50 let znovu, kdy se stal počátkem Sa-
metové revoluce. Zdroj: Internet
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Po prázdninách do školky
 

Iva Lesovská, ředitelka MŠ

Po krásném slunném létě jsme se 
2. září vrátili do školky, abychom za-
hájili nový školní rok 2019/2020.
Do mateřské školy je zapsáno 64 dětí 
ve věku od dvou do šesti let. Vzhle-
dem k velkému počtu nejstarších dětí 
s povinnou předškolní docházkou 
jsme tyto nemohli umístit do jedné 
třídy. Vznikly tedy dvě třídy s nejstarší 
a střední věkovou skupinou (Rybičky, 
Veverky) a jedna třída s nejmladší vě-
kovou skupinou (Medvídci).

Třída Rybiček (22 dětí)
• p. uč. Lenka Hučková
• p. uč. Petra Bravencová
• asistent pedagoga Taťána Vykyda-

lová

Třída Medvídků (20 dětí)
• p. řed. Iva Lesovská
• p. uč. Jana Dobiášková
• asistent pedagoga Kristýna Sadíl-

ková

Třída Veverek (22 dětí)
• p. uč. Lenka Zoubková
• p. uč. Hana Vachůtová
• asistent pedagoga Radka Válková

Provozní pracovnice:
• Leona Šafránková
• Magdaléna Gajdošíková
• Věra Šilinková

Účetní:
• Zdeňka Hasalová

Třída Medvídci

Třída Veverky

Třída Rybičky
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Při výchovně vzdělávací práci budeme 
pokračovat v našem školním vzdělá-
vacím programu „Táhneme za jeden 
provaz“, jehož součástí je i celoroční 
plán environmentální výchovy. Kaž-
doročně jej budeme upravovat podle 
aktuálních potřeb a nápadů. Chceme 
pokračovat také v projektových dnech 
(týdnech), které nám minulý školní 
rok příjemně zpestřovaly běžné dny 
v MŠ a navíc jsou pro děti přínosem 
v oblasti vědění a poznávání.
Během září nás čeká oficiální otevření 
nové environmentální zahrady a už se 
s dětmi moc těšíme, až si na jaře příš-
tího roku do záhonků zasadíme první 
plodiny, budeme sledovat jejich růst 
a pak si je i sklidíme a ochutnáme.
Důležitá je pro nás také logopedická 
prevence, jelikož se v posledních le-
tech řečový projev dětí velmi zhoršil. 
Jednou ročně k nám do mateřské školy 

Letošní školní rok 2019/2020 je opět 
v plném proudu a jeho zahájení při-
vedlo do základní školy 13 nových, 
zvídavých a těšících se dětí, které po 
svém slavnostním pasování usedly do 
lavic jako žáci I. třídy ZŠ T. G. Masa-
ryka Šardice.
Jejich jména jsou: Emma Bábíková, 
Hana Břeňová, Jakub Grmolec, Ella 

přijíždí speciální pedagog – logoped, 
který děti s řečovými vadami vyšetří 
a doporučí nápravu podle obtížnosti 
vady. Pokud mají děti vadu řeči, kte-
rou můžeme zvládnout v MŠ, pracuje 
s nimi učitelka ve spolupráci s rodiči. 
Dětem s obtížnějšími vadami řeči lo-
goped doporučí návštěvu logopedické 
ambulance.
Od září u nás začne také kroužek ang-
ličtiny pro předškoláky v rámci dopo-
ledních činností, které si paní učitelky 
povedou ve svých třídách. Chceme 
děti hravou formou seznámit se zákla-
dy anglického jazyka.
Od května 2019 jsme se opět zapojili 
do projektu EU Šablony II. operační-
ho programu Výzkum, vývoj a vzdě-
lávání. Součástí projektu je vzdělávání 
jak pedagogických pracovníků, tak 
i dětí v rámci projektových dnů v ma-
teřské škole i mimo ni. První projek-

Miškovská, Jan Miškovský, Sandra 
Schnaubeltová, Justína Stehlíková, Se-
bastián Strýček, Šimon Svoboda, Mar-
tin Špéra, Eliška Špérová, Petr Tomek, 
Sofie Vindišová.
Na všechny ostatní zkušené žáky če-
kaly jejich vyzdobené třídy a hlavně 
jejich učitelé, kteří je i v tomto roce 
budou provázet po tajuplných stez-
kách vědění.
Jak to šlo těm nejmenším špuntíkům, 
když symbolicky odemkli dveře školy 

tový den pro děti proběhl už v červnu 
s Dr. Ing. Petrem Maradou a nesl ná-
zev „Povídání na mokřadech“. Akce 
byla vydařená, pro děti přínosná, pro-
žili jsme příjemné dopoledne v lese 
a u rybníka. Další akcí z projektu 
bude návštěva ekocentra Brno Lipka, 
kam se chystáme už v říjnu.

Tento školní rok nás čeká i spousta 
dalších zajímavých akcí, které plánu-
jeme postupně během roku a s před-
stihem informujeme rodiče dětí.

Myslím, že snaha všech zaměstnan-
ců naší MŠ je vytvářet příjemné klima, 
podílet se na vzdělávání a rozvíjení 
našich nejmenších, vycházet si vstříc 
a od toho se potom odvíjí i další práce 
a nálada, která se odrazí i v očích dětí. 
Spokojený kolektiv = spokojené děti = 
spokojení rodiče.

a vykročili tak na další dobrodružnou 
cestu za poznáním? Z interaktivní 
tabule se na ně usmíval jejich starý 
známý Večerníček, který je vítal již 
u zápisu a jehož úkoly pro úvodní den 
školní docházky splnili bez problémů. 
Třída byla provoněna slavnostní at-
mosférou, kterou do jejich zdí vnesly 
nejbližší osoby doprovázející své svě-
řence na palubu I. třídy při jejich prv-
ní plavbě.

Základní škola T. G. Masaryka
Start školního roku 2019/2020

 

Mgr. Yveta Řiháková
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Seznam pracovníků ZŠ T. G. Masa-
ryka ve školním roce 2019/2020

Ředitelka: Mgr. Jitka Brhlová
Zástupkyně: Mgr. Blanka Uhljarová

Třídnictví:
I. třída: Mgr. Yveta Řiháková
II. třída: Mgr. Jarmila Mokrá
III. třída: Mgr. Lenka Cápková
IV. tříd: Mgr. Lenka Moravčíková
V. třída: Mgr. Eva Lysoňková
VI. tříd: Mgr. Zuzana Havlíčková
VII. třída: Mgr. Zuzana Kopecká
VIII. třída: Mgr. Blanka Uhljarová
IX. třída: Mgr. Jiří Novotný

Bez třídnictví: Mgr. Zdeňka Šejvlová, 
Erika Maradová, Jan Mokrý

Výchovný poradce:
Mgr. Blanka Uhljarová

Metodik prevence:
Mgr. Lenka Cápková

Školní družina a asistent pedagoga: 
Marcela Palmeová
Andrea Zahrádková

Asistent pedagoga a školní asistent: 
Lenka Hasalová

Asistent pedagoga:
Věra Řičicová
Lenka Kučerková

Asistent pedagoga a druhý pedagog: 
Mgr. Františka Kneipová

Asistent pedagoga a pedagog:
Mgr. Hana Horáková

Školník:
Jaroslav Sácký

Hospodářka:
Zdeňka Hasalová

Uklízečky:
Jana Kramlová,
Jana Padalíková

Po teplém září zle se říjen tváří.

Mlhy v říjnu sněhy v zimě.

Studený listopad zelený leden.

PRANOSTIKY Sledujte dění
v obci také

na Facebooku

Obec Šardice
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Podzimní pozvánka do knihovny

Knihovna srdečně zve na přednáš-
ku „Hormonální jógová terapie pro 
ženy“.
Přednáška bude pořádána v prosto-
rách knihovny 16. října 2019 od 18 
hodin. Ženy získají informace o při-
rozené cestě k harmonizaci hormo-
nální činnosti pro ženy, aby byly ještě 
krásnější a vitálnější. O této metodě 
pro ženy, bez rozdílu věku, vám přijde 
vyprávět certifikovaná lektorka HJT 
Magda Semelová. Vstup na přednáš-
ku je zdarma. Jste všechny zvány na 
příjemné posezení s lektorkou s něko-
likaletou zkušeností s touto metodou.

Podzimní ochutnávka nových knih
Miluj mě jakkoli – Probst, Jennifer
Milostný román pro ženy od oblí-
bené americké autorky o nečeka-
ném setkání dvou lidí, kterým osu-
dově změní jejich život.

Jak jsi mohla – Perks, Heidi
Napínavý psychothriller anglické 
autorky o dvou ženách rozděle-
ných děsivou ztrátou, které možná 
opět spojí těžké hledání pravdy.

Zemřeš v další kapitole – Robb, J. D.
Americká detektivka z budoucnos-
ti. Policistka Eva Dallasová vyšet-
řuje vraždy inspirované knihami 
populární autorky thrillerů.

Dáma na útěku – Quick, Amanda
Po útěku ze soukromého sanatoria 
přijíždí Adelaide Blakeová do Bur-
ning Cove v Kalifornii, aby začala 
znovu.

Král má starosti – Bauer, Jan
Pod tímto titulem nalezne čtenář 
dva již dříve samostatně vydané 
historické romány o detektivních 
pátráních rychtáře Jakuba Protivy 
z Protivice a františkánského mni-
cha Blasia.

Hříchy mocných – Šranková, Eva
Historická milostná romance slo-
venské autorky se odehrává v re-
nesanční Itálii na přelomu 14. a 15. 
století. Román nabízí lidské osudy 
a komplikované vztahy plné int-
rik, nenávisti a zla z období italské 
komuny, rozepří a bojů v severní 
Itálii, ale rovněž zachycuje události 
stoleté války.

Ztracené dopisy – Mitchell, Sarah
Román pro ženy od britské autor-
ky o věčném poutu lásky a slibu, 
který přetrval desítky let. Marta 

Rodwellová objeví po smrti svého 
otce dopisy, které psal Angličance 
Catkins.

Mám nad tebou moc – Driscoll, Teresa
Napínavý mysteriózní thriller, je-
hož hlavní hrdinka je nejen sžírá-
na pocitem viny, ale i výhružnými 
dopisy, které jí někdo anonymně 
posílá. Ella byla ve vlaku svědkem 
setkání dvou mladých dívek s pro-
puštěnými vězni. Místo toho, aby 
zavolala rodičům dívek, neudělala 
nic.

 

Marie Olšerová
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Andělé smrti – Gibney, Patricia
Irský kriminální thriller s inspek-
torkou Lottie Parkerovou, která 
hledá vraha, jehož stopy vedou 
až do bývalého dětského domova 
v klášteře svaté Anděly.
 
Veterinářka – Hick, Gillian
Autobiografické povídky irské ve-
terinářky popisují situace, kterým 
autorka musela čelit nejen během 
studií, ale i během prvního roku 
své veterinární praxe.

Okno do nebe – Roberts, Nora
Romantický příběh z pera oblíbené 
americké autorky se odehrává v za-
jímavém prostředí developerů, kde 
kromě moderních budov povsta-
nou ze země také láska a intriky.

Strom duchů – Erskine, Barbara
V romantickém dobrodružném 
příběhu populární skotské autor-

ky se mladá žena Ruth po návratu 
do rodného Edinburghu ponoří do 
rodinné historie a vyvolá tak až ne-
čekaně reálné stíny minulosti. Po 
smrti otce se Ruth vrací do rodné-
ho domu v Edinburghu, aby vykli-
dila pozůstalost.

Rivalka – Duckworth, Charlotte
Mrazivý psychothriller anglické 
autorky o ženě, která měla vše, po 
čem toužila, ale její vysněné pomě-
ry se náhle prudce zhoršily. Helena 
touží najít viníka své současné si-
tuace.

Zločin štábního strážmistra – Dvo-
řák, Otomar
Český četník Eda Ševčík v době 
německé okupace zastřelil odbo-
jáře z výsadkové skupiny. Po válce 
byl odsouzen jako vlastizrádce, což 
mělo zničující dopad na jeho rodi-
nu.

Střepy života – Ross, Steve
Strhující příběh o neskutečné vůli 
žít. Příběh malého chlapce, který 
zažil to, co by žádné dítě v žádné 
době zažít nemělo. Autor se naro-
dil v Polsku, prošel tábory v Osvě-
timi a Dachau a jen šťastnou sho-
dou náhod několikrát unikl smrti.

Srdečně vás zveme do naší obecní 
knihovny, a to každou:

středu 8:00 – 12:00, 13:00 – 17:00
pátek 16:00 – 19:30

Více na stránkách:
http://knihovnasardice.webk.cz

E-mail:
knihovna.sardice@seznam.cz
Telefon : 734 203 090 / 728 486 918

Těšíme se na vaši návštěvu.

Český svaz chovatelů

Nábor mladých fotbalistů

Zahrádkářům sezona pomalu končí, 
nám, chovatelům drobného zvířectva, 
začíná. A to výběrem těch nejlepších 
zvířat z chovů králíků, slepic, kachen 
a ostatních.
Letošní rok byl pro chovatele nároč-
ný kvůli počasí. Z jara byly výkyvy, 
kdy zvířata špatně zabřezávala a v létě 
nastala velká horka, která nesvědčila 

Tělovýchovná jednota Baník Šardice 
přihlásila od letošní podzimní sezony 
dvě mužstva těch nejmenších, a to ka-
tegorie mladších a starších přípravek. 
Pro ročníky 2009 a 2010 je určena 
kategorie starší přípravka, pro roční-
ky 2011, 2012, 2013 a 2014 je určena 

kategorie mladší přípravka. Tréninky 
obou kategorií budou probíhat sou-
časně, v pondělí a ve čtvrtek od 17:30 
do 18:45. Soutěže, zábava a pohyb jsou 
lákadla, která by měla být dostateč-
ným důvodem, proč začít sportovat. 
Rodiče, dědečkové, babičky, vezměte 
své ratolesti a přijďte se pobavit, získat 
nové kamarády. Pod vedením kvali-
fikovaných trenérů získáte potřebné 

pohybové návyky a okusíte i fotbalové 
řemeslo. Tak nástup v pondělí v 17:30! 
Vezměte s sebou kamaráda/kamarád-
ku. Pozvánka platí i pro holky, tak ne-
zapomeň. Těšíme se na vaši účast. Vše 
je zdarma, jen si pořiď sportovní obuv, 
míč dostaneš. A nemusíš se bát, vše 
potřebné se naučíš.
Srdečně vás všechny zve výbor TJ Baní-
ku Šardice.

hlavně králíkům. I když se klece čis-
tí často a dává se čerstvá podestýlka, 
králík si lehne mimo tuto podestýlku 
do mokrého, aby se ochladil. Posuzo-
vatelům se na výstavě těžko vysvětluje, 
že je horko nejen ve dne, ale i v noci.
Co se týká výstav, zúčastnili jsme se 
zatím jediné místní výstavy králíků, 
drůbeže a holubů, a to ve dnech 16.-
18. srpna 2019 v Kyjov. Zároveň pro-
bíhaly oslavy Slováckého roku, takže 
výstava byla hojně navštívena. V pořa-

dí zúčastněných organizací se ta naše 
umístila na druhém místě co do počtu 
vystavovaných zvířat. Vystavovalo cel-
kem 31 základních organizací ČSCH. 
Z našich chovatelů si odvezli čestné 
ceny p. Kašpárek za slepice Araukany, 
p. Košulič za kohouta, p. Hajduch za 
králíky a p. Ištvánek za holuby.

V následujících měsících bude počet 
výstav narůstat, a tak doufáme, že ješ-
tě nějaké čestné ceny získáme!

 

Josef Brázda

 

TJ Baník Šardice
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Street dance pro všechny
aneb Hledáte kroužek pro své děti?

Máme otevřeno na 30 kroužků po ce-
lém Břeclavsku, Mikulovsku a Hodo-
nínsku. Nemusíte děti nikam vozit, my 
jezdíme za vámi. Ušetřený čas mohou 
děti využít zase o něco lépe než seze-
ním v autě či autobuse. Výčet trénin-
ků, kde všude taneční lekce probíhají, 
který den a v kolik hodin, naleznete 
na našich stránkách www.ncod.cz.
Hodiny probíhají jednou týdně v pra-
videlný čas na stále stejném místě a na-
vazují na sebe. Pokud však vynecháte 
nějakou lekci kvůli nemoci, nic se 
neděje, pomáháme dětem vše dohnat 
a neustálým opakováním choreografií 
se lehce chytí i ti, kteří nezačnou s kur-
zem od začátku hned v září. Nebude 
se dítě nudit? U nás rozhodně ne. Bě-
hem školního roku si vyzkouší spous-
tu různých tanců a technik. Street 
dance, na který se naše taneční studio 
zaměřuje, je totiž jen takový nadřa-
zený pojem, jenž pod sebou ukrývá 
nespočet zajímavých tanečních stylů. 
Z nejznámějších můžeme jmenovat 
hip hop, dancehall, house, lockin, 
break dance a další, které si děti mají 
možnost všechny vyzkoušet. Z těch-
to stylů dávají lektoři dohromady asi 
3minutové choreografie, které jsou 
složené z více písniček, díky čemuž se 
děti v žádném případě nestihnou nu-
dit. Bojíte se, že si vaše dítě nezvládne 
něco zapamatovat? Na to máme také 
řešení – lektoři každou skladbu zvlášť 
natáčejí na počítání a videa dáváme na 
náš web. Naši svěřenci pak tedy mo-
hou trénovat a procvičovat také doma 
a sami napomáhat svému zlepšování.
Kurz máme rozdělen na dvě obdo-
bí – září až prosinec a leden až čer-
ven. Obě tato období jsou ukončena 
závěrečným projektem – vystoupením 
pro rodiče a veřejnost, na kterém děti 
předvedou choreografie, jež se zvládly 
v tomto krátkém čase naučit. Taneč-
ky všech skupinek na sebe navazují 
a dávají tak něco přes hodinku dlou-
hý program. Nemusíte se však bát, že 

 

Lenka Žůrková, TS N.C.O.D.

vaše dítě zde bude muset trávit celý 
den, máme to vymyšleno tak, abyste 
si děti na vystoupení přivezli, zhléd-
li představení a hned si vaše ratolesti 
zase odvezli domů. Termíny těchto 
závěrečných projektů vystavujeme 
hned v září na našich stránkách tak, 
aby si rodiče mohli tato dvě důležitá 
data zarezervovat ve svém diáři a ne-
došlo k tomu, že se dítě nebude moci 
představení účastnit a tím zkompliko-
vat práci lektorům a ostatním dětem. 
Věřte, že není pro děti nic horšího než 
se učit znovu a znovu, kde přesně má 
stát, kam se hnout při které písničce, 

aby vše ladilo a dotvářelo to správné 
kouzlo choreografii. Představení sa-
mozřejmě nejsou povinná a čím dříve 
je lektor o neúčasti informován, tím 
méně problémů to způsobí.
Dětí, které navštěvují naše kurzy ve 
své obci či městě, se týkají ještě další 
vystoupení, a to přímo v místě jejich 
bydliště. Pokud se pořádá nějaká akce 
(den dětí, ples apod.) a organizátor 
nás osloví, rádi uvítáme zařazení na-
šeho vystoupení do programu – děti 
se pak snáze otrkají a zvykají si lépe na 
stres, což se jim bude hodit i do života.
Některé z vás bude jistě zajímat i fi-
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nanční stránka našich kroužků. Vy-
daných peněz se u nás rozhodně ne-
bojte. Pololetní školné je minimální 
tak, abychom uhradili pronájem pro-
stor, cestovné, další poplatky spojené 
s kurzy a nebyli na tom „tratní“. Po 
domluvě s lektorem lze pololetní škol-
né ještě rozkouskovat na menší částky, 
klidně i na měsíce tak, aby to neohro-
zilo rodinný rozpočet. Věřte, že se vše 
rodičům snažíme ulehčit, například 
kostýmy na závěrečná představení se 
snažíme poskládat z toho, co většina 
dětí najde doma v šatníku.

Naše motto:
„V tanci není dobrých či zlých – tanec 
můžeš milovat nebo milovat nade vše!“

Hornický spolek PANON Šardice
Cyklovýlet po šardických šachtách a tradiční Šachťák

Hornický spolek PANON Šardice 
i v letošním roce uspořádal své již 
tradiční akce – oslavu MDŽ, cyklo-
výlet po šardických šachtách, Šachťák 
a oslava Dne horníků, která proběhla 
v sobotu 14. 9. 2019. Rád bych vám 
přiblížil dvě z již proběhlých akcí.
Tou první byl cyklovýlet žáků ZŠ 
T.G.M. Šardice po šardických ša-
chtách. Letos se výletu ve středu 26. 6. 
zúčastnili žáci 6. třídy. Cílem bylo se-
známit žáky s historií dobývání lignitu 
na katastru naší obce. Výlet tak začal 
krátkou prezentací, během níž se žáci 
dozvěděli, jak lignit vznikl, jak do-
šlo k jeho objevení a poté něco málo 
z historie jeho dobývání. Po přednášce 
v počítačové učebně pak žáci vyrazili 
do terénu, aby přímo na vlastní oči vi-
děli pozůstatky po jednotlivých šach- 
tách a objektech souvisejících s dobý-
váním a úpravou lignitu. Bohužel jen 
těžko lze dětem dnes ukázat, jak tako-
vý důl vypadal a jak fungoval. Naštěstí 
se dochovalo několik fotografií z doby, 
kdy byly šachty v provozu, a tak díky 
nim a vyprávění bývalých havířů pře-
ce jen bylo možno dětem fungování 
dolů přiblížit. Členové hornického 

 

Ing. Roman Grabovský

Za celé TANEČNÍ STUDIO N.C.O.D. 
srdečně zve a těší se Lenka Žůrková.

Tel.: 723 665 935, ncod@seznam.cz
www.ncod.cz
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spolku připravili pro účastníky i malé 
občerstvení, při kterém si děti vyplni-
ly i testík s 10 otázkami souvisejícími 
s hornictvím. Jednu z nich máme i pro 
vás:

Kuřavka je:

A) horník, který pálí jednu cigaretu 
za druhou
B) malé kuře, které kulhá na jednu 
nohu
C) tekoucí písek, který se nachází 
v nadloží uhelné sloje

Další akcí byl Šachťák – sportovní od-
poledne na petanquovém hřišti spoje-
né s posezením a opékáním špekáčků. 
Tato akce je určena nejen pro samotné 
havíře, ale zejména pro jejich blízké. Pro 
ty nejmenší měli pořadatelé připraven 
skákací hrad a další hry (házení míčku 
na plechovky, frisbee…). Ti starší se pak 
věnovali hře petanque, případně jen tak 
poseděli a zavzpomínali. Všichni si tak 
horké letní odpoledne společně užili. 

Zdař Bůh!

Z dění v obci

 

Vladimíra Benešovská

 

Ing. Jarmila Nešporová

Ve dnech 15. až 18. srpna se v Kyjově 
konal již 20. ročník největší folklorní 
slavnosti našeho regionu, Slováckého 
roku. Mezi nejvýznamnější body Slo-
váckého roku patří sobotní krojovaný 
průvod, který je vizitkou každé zú-
častněné obce a patří mezi nejvíce sle-
dované pořady. Do průvodu se za naši 
obec přidalo kolem 150 osob a patřil 
k těm početnějším. Tímto děkujeme 
všem krojovaným, stárkům, chase, ro-
dičům s dětmi, mužům i ženám, kteří 
se v hojném počtu zúčastnili průvo-
du. Poděkování patří také DH Mladá 

Letošní Slovácký rok již tradičně před-
vedl pestrou směs folkloru z Kyjova 
a okolí. Hýřil množstvím různoro-
dých krojů, obrázků ze života na Slo-
vácku, množstvím nálad, barev a té-
mat i možností jejich zpracování.
Oblíbeným pořadem Slováckého roku 
je přehlídka krojů. I tato přehlídka má 
tolik různorodých témat, která kdy-
by chtěl někdo představit, musel by 
pro to mít mnohem více času, než je 
na přehlídku vymezeno. Ukázalo se 
to i v průvodu obcí, kde byly k vidě-
ní kroje ze všech koutů Kyjovska a ze 

muzika, cimbálové muzice Denica, 
Mužákům a panu Válkovi za zajištění 
koňských povozů.
Mimo průvod se naše obec prezento-
vala v těchto pořadech:

Čtvrtek 15. 8. 2019
DH Šardičanka v pořadu Když kříd-
lovka zpívá – Letní kino

Pátek 16. 8. 2019
Na náměstí koncert Mladé muziky 
ze Šardic spolu s Vlado Kumpánem 
v pořadu Vitajte v Kyjově
(v témže čase naše malérečky malova-
ly pískem na náměstí)

Sobota 17. 8. 2019
Naši občané se na náměstí u kostela 

Slovácký rok

Přehlídka krojů – Slovácký rok

zúčastnili přehlídky krojů s názvem 
Od adventu do hodů

Chrámový sbor vystoupil ve farním 
kostele Nanebevzetí Panny Marie 
v pořadu Panna Maria, ochránkyně 
Moravy

Mužský sbor vystoupil na náměstí 
v pořadu Roztančené náměstí

Neděle 18. 8. 2019
Naše malérečky malovaly pískem 
v městském parku v pořadu Snídaně 
v trávě

Ženský sbor Voničky také v měst-
ském parku účinkoval v pořadu Hore 
dědinú

Správná odpověď: C.

Všechny fotografie
najdete na obecním 

webu na adrese

www.sardice.cz/
obec-7/fotogalerie
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všech možných oblastí života. Na pře-
hlídku krojů se tak vybírá vždy pouze 
několik témat.
Ústředním motivem letošní přehlídky 
byly zimní kroje a hodové kroje. Za 
naši obec jsme tak představili kroje 
stárkovského páru a zimní kroje. Za-
tímco kroje stárkovského páru se nám 
zdají známé, pro účastníky z různých 
částí republiky je to vždycky zážitek. 
Úkolem přehlídky bylo předvede-
ní tohoto parádního kroje i atributů 
hodů v různých obcích. Někde je to 
beran, jinde káčer, hodový věnec nebo 
koláč. U nás je hlavním atributem 
hodů a stárků klobúček, který chystá 
stárka pro svého stárka za zpěvu pís-
ně „Tluču, tluču, otevřete, nechal jsem 
klobúček u děvčete…“. Kroj stárků je 
samozřejmě zdobnější než u ostatní 
chasy – stárka nosí věneček s pentle-
ním a stárek má klobúček nazdobený 
od stárky větší voničkou, rozmarý-
nem, kosárky a pentlemi.
Zimní kroj ze Šardic pak ukázal růz-
norodost kroje. U chlapce to byl pa-
rádní kroj s kožichem, těch však už 
u nás moc nezůstalo. Chlapec byl tedy 
v parádním kroji, v kožichu a berani-

ci. Jedna dívka pak ukázala parádní 
kroj mladé dívky, která místo parád-
ních rukávců a kordulky nosí dívčí 
kožich. Druhá dívka byla oblečena ve 
svátečním kroji mladých dívek a mla-
dých žen. Ta má místo vrchní sukně 
pávky s vyšívaným fěrtúškem, vrchní 

vzorem i pro Vinařské právo vyhláše-
né o tři roky později pro Čechy císa-
řem Karlem IV. Horenská práva pak 
zrušil 22. září 1784 císař Josef II. vy-
dáním Všeobecných vinohorenských 
zřízení pro markrabství Moravské. 
Horenská práva však byla dodržována 
i pak, i když tresty byly daleko mírnější.
V letošním roce se rozhodla skupina 
vinařů v Šardicích provést netradič-

sukni plyšku a bílý sváteční fěrtúšek, 
opět kožíšek a na hlavě má místo šát-
ku turečáku uvázaný brokátový šátek, 
který je zdobený parádně vázanými 
ozdobami ukončenými třásněmi, tedy 
tzv. střapčák.

ní Zaražení hory, a to přímo ve vini-
cích, s tím, že vinaři objeli viniční trati 
s koňským povozem, zarazili horu 
přihlášeným vinařům, samozřejmě 
za poskytnutí občerstvení, ale hlavně 
s připomenutím vinařských regulí. Po 
objetí viničních tratí Požární čtvrtě, 
Padělky nad ulicí a Padělky u silnice 
ukončili svou misi u Boží muky v trati 
Padělky u silnice. 

Zarážání hory

Zarážání hory – starodávný zvyk, kte-
rý byl součástí tzv. Horenského práva 
a kterým se vyhlašovalo tzv. zaražení 
hory a doba pro dozrávání hroznů ve 
vinicích. Zaražení hory mělo svá pra-
vidla a sloužilo k připomenutí dokon-
čení prací ve vinicích, připomenutí 
Horenského práva, práva a povinnos-
ti jak pěstitelů vinic, jak při práci ve 
vinici, tak vůči vrchnosti, i ostatních 
pocestných a samozřejmě slib hotařů, 
kteří byli zodpovědní za hlídání vinic 
proti nezvaným hostům. Součástí Ho-
renského práva byl celý soupis povin-
ností i trestů za jejich nedodržování.
Nejstarší doložený soupis Horenské-
ho práva v českých zemích pochází 
z roku 1281, kdy olomoucký biskup 
Dětřich z Hradce vydal Horenské prá-
vo pro vinice v okolí Kroměříže. V r. 
1355 vydal Viniční řád pro Moravu 
markrabě Jan Jindřich a ten se stal 

 

Ing. Jarmila Nešporová

Zdroj: Wikipedie
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Ve 20. letech 20. století došlo k další-
mu nárůstu počtu členů a jednot Orla. 
Pořádalo se školení cvičitelů v župních 
a ústředních kurzech orelských. Nej-
bohatší činnost v jednotách a župách 
však patřila tělovýchově. V r. 1929 
byly pořádané Svatováclavské dny 
Orelstva v Praze – II. slet Orelstva.
Od r. 1921 začal výstavba orloven 
a spolkových domů. Slavnostní ote-
vření bývala spojována se župním sle-
tem nebo akademií v předvečer slav-
nosti (každoročně bývalo slavnostně 
otevřeno 10–20 těchto domů).
Zvýšená činnost Orla od počátku 30. 
let se projevila v oblasti duchovní 
a kulturně-výchovné. 30. léta byla ale 
také spojena s brannou výchovou. Od 
r. 1930 se konají pravidelné letní poutě 
na sv. Hostýn, v r. 1933 byly zavedeny 
orelské poutě ve stejný den i na jiných 
12 poutních místech, aby byla účast na 
mariánských setkáních umožněna co 
největšímu počtu orelských poutníků.
V následujících letech se každoročně 
vydávají sestavy pro hromadná cvi-
čení žactva, dorostu a členstva. Jsou 
pořádána každoroční mistrovství Orla 
v lyžování, plavání, lehké atletice, ve 
volejbalu, házené a v nářaďovém tě-
locviku, ženy v pódiových vystoupe-
ních. Pořádány jsou také různé župní 
slety, ke zvýšení tělesné zdatnosti se 
organizuje závod o odznak zdatnos-
ti. Na různých místech si Orlové bu-
dovali své orlovny, bylo evidováno až 
580 orelských knihoven. V r. 1931 měl 
Orel 1179 žup a 112 tis. členů, v r. 1935 
to bylo 1325 jednot a 160 tis. členů. Na 
rok 1937 byl svolán mimořádný sjezd 
Orla k uskutečnění III. sletu Orelstva 
s heslem „Branností za víru a vlast“.
Mimořádnou událostí byla slavnost 
otevření Katolického domu v Mutě-
nicích, župa Šilingrova, ve Svatodušní 
neděli v květnu 1939, v době pro český 

národ a pro Orla politicky krajně vy-
pjaté. Projekt vypracoval br. Ing. arch. 
Vladimír Richter. Na slavnosti ocenili 
obětavou práci mutěnických katolic-
kých sdružení Dr. Vojtěch Jílek, náčel-
ník Orla, a Vít Příkaský, náčelník župy 
Šilingrovy. Slavnost znamenala posí-
lení národního a křesťanského ducha 
v této tragické době.
Na roky 1939 a 1949 byly plánované 
slety Československého Orla, tyto se 
však již neuskutečnily. Rok 1940 začí-
nal pro funkcionáře ústředí Orla otáz-
kou, jak pokračovat v práci, co bude 
dovoleno. Proto byly velmi pečlivě 
a odpovědně připravovány programy 
v radě osvětové, tělovýchovné i spor-
tovní.
Pronásledování Orla nacisty začalo již 
v r. 1939. V r. 1939 byl zatčen br. An-
tonín Hrubý, náčelník župy Velehrad-
ské, 17. 1. 1940 Bohuslav Koukal, člen 
náčelnické rady a náčelník župy Suši-
lovy, a 12. srpna 1941 Vít Příkaský, ná-
čelník župy Šilingrovy. V květnu 1941 
byl gestapem zatčen náčelník Orla od 
r. 1936 MUDr. Vojtěch Jílek. Popra-
vený byl 30. září 1941 v Kounicových 
kolejích.
30. listopadu 1941 byla příslušným 
příkazem zastavena činnost Orla a za-
jištěno jmění, spolkové domy a úřa-

dovny. Nebyla sice dotčena činnost 
Orla v Čechách, ale 30. září 1942 K. 
H. Frank rozpustil „Tělocvičný svaz 
Orel“ a vyhlásil zabavení jeho majetku 
s odůvodněním, že činnost Orla byla 
Říši nepřátelská.
Pro odbojovou činnost v době okupa-
ce byl Čsl. Orel dobře připraven. Mno-
ho z členů Orla se do odbojové čin-
nosti zapojilo, zejména do odbojové 
vojenské organizace „Obrana národa“. 
Bojovali v partyzánských oddílech, na 
východní a západní frontě po boku 
spojenců, v československé zahraniční 
armádě, s vírou v konečné vítězství. 
Ve stanném právu byli popraveni další 
členové orelské organizace, další byli 
zatčeni nebo posláni do koncentrač-
ních táborů. Exilová vláda v Anglii, 
jejíž členem byl starosta Čsl. Orla Dr. 
Jan Šrámek, předseda Českosloven-
ské strany lidové, vyslala do vlasti v r. 
1941 – 1942 několik skupin parašu-
tistů. Ze skupiny sedmi parašutistů, 
kteří připravovali ve spojení s ilegál-
ní sokolskou organizací atentát na R. 
Heydricha, byli čtyři členové orelské 
organizace: Jan Kubiš, Jozef Gabčík, 
Josef Valčík a Josef Bublík.

Pokračování v dalším čísle zpravodaje.
Zdroj: www.orel.cz

 

Ing. Jarmila Nešporová

K výročí 110 let Orla - Historie Orla
2. část

Z historie

Orelský slet v Chicagu
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Dušičky a svícení v minulosti

Události v letech končících devítkou

 

Josef Zajíc

 

Ing. Oldřich Nedůchal

Nastává podzim, čas dušiček a vzpomí-
nání. Tak si zavzpomínejme, jaký to bylo 
v minulosti. Starý hřbitov se nacházel na 
místě dnešního parčíku a dětského hřiště. 
Byl používán od roku 1834 do roku 1956. 
Byl obehnán zídkou a vchod byl zepředu 
od kříže. Od vchodu až do zadní části 
vedl poměrně úzký chodník. Hroby s po-
mníky byly natěsnány tak blízko sebe, že 
to vypadalo, že jsou aji v uličkách. Bylo 
tam hodně těsno. Vzpomínám si, že sme 
tam chodili na dva hroby. Jeden byl na 
kraji a jeden vzadu. Na dušičky byl hřbi-
tov plný lidí a hlavně ti starší byli pobož-
nější a po celou dobu svícení se modlili. 
Toto modlení trvalo celé hodiny, ne jak 
dnes, kdy se posvítí a zavzpomíná. Pro 
nás děcka to bylo dlúhý a tak sme se ba-
vily tím, že sme do země zapichli kolíky 
a na ně dali krabičky od krému a v nich 
rozpouštěli vosk. Dospělí nám v tom ne-
bránili, tak si hrála většina děcek.
Za války a nějaký čas po ní byl všeckýho 
nedostatek, aji svíček a kaděk. Řešilo se 
to tak, že se do krabiček od krému roz-
pustil vosk, ze starého vlňáčku se ustřihl 
střapec jako knot a bylo čím svítit. Hro-
by na hřbitově byly jen ve svahu, dole 
na rovině byl jenom trávník se studňú 
a smuteční vrbú. Hroby tam nebyly, pro-
tože tam bylo vlhko. Podle paní Vlasty 
G. po vykopání hrobů v nich aji nastúpla 

Rok 1949
• Rozpouští se Orel, Sokol se sluču-

je se Sportovním klubem Šardice 
(dnešní TJ Baník).

• Pro nezdar stavby kostela rozpuš-
těn výbor Kostelní Jednota.

• Zestátněn šardický dvůr – statek.

Rok 1959
• Založen Sbor pro občanské záleži-

tosti při MNV, prvním předsedou 

je učitel Jan Lázna, po něm učitel 
František Blažek.

• Zrušena obecní váha.
• Ubytovnu pro horníky předávají 

JML šardickému MNV.

Rok 1969
• Dokončena stavba nové tribuny 

u hřiště TJ Baník.
• Dokončení rozšiřování nového 

hřbitova.
• Dne 29. 5. krupobití – velké škody, 

velký výskyt chroustů.
• Započata příprava publikace Ději-

ny Šardice.

Rok 1979
• Velmi dobrá úroda obilovin.
• 50 let měšťanské školy v obci.
• Smutné 40. výroční vzniku protek-

torátu a začátku 2. světové války.

Rok 1989
• Mírná zima – nedostatek zimní 

vláhy, v létě vysoké teploty.
• 17. listopad – revoluční den Same-

tové revoluce.
• Padá komunistický režim, vzniká 

občanské fórum.
• Politické napětí i v dalších socialis-

tických zemích.

voda. Tenkrát bylo spodní voda ještě dost 
vysoko.
V meziválečným období a ještě po vál-
ce bylo svícení a modlení na dušičky aji 
u pomníku padlým v první světové vál-
ce, kerých bylo 34. V té době bylo ještě 
dost žen, kerým padli manželé, bylo dost 
matek, kerým padli synové, dost potom-
ků, kerým padli otcové a živitelé a dost 
sourozenců, kerým padli bratrové. Pa-
matuju se aji na modlení u pomníku 
padlým (u fary), bylo tam hodně lidí.
Za našich dětských let nebyly hroby 
zakryty tak, jak sou dnes. Viděl sem 
tenkrát pomníky, na kerý si stále dob-
ře vzpomínám. Třeba pomník s dvěmi 
holubičkami, z nich jedna leží mrtvá 
a druhá stojí vedle ní sama, nebo na po-
mník, kde byl z kamene vytesaný strom 
zlomený v půli. Jednalo se o pomníky 
padlých v první světové válce.
Zalévaní hrobů patřilo k našim dětským 
povinnostem, v letě aji několikrát týdně. 
Vodu sme tahali ze studně hákem. Po 
druhé světové válce byli u zídky pocho-
váni padlí Rusové a bylo jich přes 60. 
Viděl sem, jak je němečtí zajatci vyko-
pávali a dávali do beden, bedny potom 
odváželi do Brna, kde byli pochování. 
Nekdy po roce 1950, když přestal hřbi-
tov vyhovovat, byl založen nový. Hodně 
lidí si své pochované předky exhumova-
lo a přenášelo na hřbitov nový. Povolení 
k exhumaci se vydávalo v Hodoníně. Pro 
povolení sem tenkrát byl, úřednice se po-

dívala do dokumentů a povolení vydala. 
Záleželo na tym, kdy proběhl poslední 
pohřeb. Na starým hřbitově byly úzký 
hroby jenom po jednu rakev, proto se na 
stejným místě mohlo pohřbívat až po ur-
čité době. Proto měli pozůstalí hroby na 
víc místech. Tento problém byl na novém 
hřbitově vyřešen tým, že sou tam dvoj-
hroby.
Jako ministrant sem se kolem roku 1950 
zúčastnil mnoha pohřbů v kostele. Vzpo-
mínám si, že největší křik a naříkání 
nastalo, když se přibíjelo víko rakve hře-
bíky. To bylo znamení, že je to nevratný 
a že pozůstalí svého blízkého už neuvidí. 
Tenkrát ještě nebyla smuteční síň a všec-
ko se dělalo v kostele před zraky pozů-
stalých. Dnes se zakrytí rakve provádí 
mimo vlastní obřad a víko se nepřibíjí, 
ale šroubuje, takže to není tak stresující.
Pohřby žehem tenkrát na vesnici byly 
málo používaný. Když zemřel starý člo-
věk, tak se řeklo „přišel jeho čas“, ale když 
zemřel mladý, ať na zákeřnou nemoc, 
nebo tragicky, tak to byla tragédie. A ta-
kové tragédie se stávaly dokonce jednou 
v týdnu dvě. Při jízdě s koňmi zemřel 
tragicky Ladik B., při jízdě s traktorem 
zahynul Laďa K. - spíchal, aby mohl jít 
na pohřeb a s traktorem se převrátil. Byl 
sem jako voják na dovolené a obou po-
hřbů sem se účastnil, Laďa K. byl kama-
rádůj bratr. Vzpomínám si jak stýček K. 
Laďuj otec nekoho potkali, zoufale se ho 
ptali a opravdu nebylo synovi pomoci.
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Lovec autogramů

Rok 1999
• V zimě sněhová kalamita, již v květ-

nu vedra až 36°C, málo vláhy v půdě.
• Vstup ČR do NATO.
• Výzva bývalých studentských vůd-

ců „Děkujeme – odejděte“.

Rok 2009
• Česká republika se od 1. ledna stala 

na půl roku předsednickou zemí EU.

• V měsících lednu a únoru mnoho 
sněhu, pár dnů mráz –20°C.

• Pád vlády ČR Mirka Topolánka, 
vyslovena nedůvěra PS PČR.

• Bez potřebného deště, v počátku 
léta povodně, denně pršelo, přija-
telný podzim.

• V mnoha zemích výskyt prasečí 
chřipky, první případy i u nás.

• Dne 22. května se konala menší 

oslava 50. výročí sboru pro občan-
ské záležitosti v obci.

• Dne 20. června se konala oslava 80. 
výročí měšťanské školy.

• 75 let od založení kopané v obci – 
bez oslav.

• 1. Mužstvo FK Šardice vyhrálo di-
vizní soutěž ročníku 2008/2009.

• 50 let od doby, kdy v hody ke stár-
kům přibyly i stárky (1959).

Zajímavosti

Kromě členství ve Spartě a anglickém 
Manchesteru United jsem i členem 
Slovanu Bratislava. Když v říjnu r. 
1994 ve 2. kole poháru UEFA hrála se 
Slovanem v té době světová Borussia 
Dortmund, nemohl jsem chybět. Spo-
lečníka mi tehdy dělal můj spolupra-
covník, též železničář Zbyněk Dohná-
lek (má kořeny ze Šardic).
Výprava Borussie Dortmund byla 
ubytována v tehdy nejmodernějším 
hotelu v Bratislavě, hotelu Fórum. 
Před hotelem bylo asi 100 fanoušků, 
kteří čekali, aby zahlédli alespoň ně-
které hráče Dortmundu. Asi po 30 mi-
nutách přijel před hotel autobus s ně-
meckými turisty. Já jsem vycítil šanci 
a říkám: Zbyňo, jdeme! Přimíchali 
jsme se mezi německé turisty, kteří se 
šli ubytovat, a suverénně jsme vešli do 
hotelu. V baru jsme si dali pivo a kávu 
za velký peníz a čekali, až půjdou hráči 
na oběd. Asi po hodině se hráči začali 
trousit. Za 15 minut jsem měl všechny 
podepsané. Ani jedna hvězda tehdy 
světového týmu neodmítla.
Večer nás čekala další velká senzace. 
Slovan tehdy porazil slavnou Borussii 
2:1. Musím říci, že i Slovan v tehdejší 
době hrál velmi dobrý fotbal. Myslel 
jsem, že to Zbyňu chytne a já budu 
mít parťáka, ale nestalo se. Neměl na 
to čas! Za tři dny jsem tedy jel sám 
znovu do Bratislavy zaplatit si autoka-
rový zájezd na odvetu do Dortmundu. 
Jelikož jsem členem Slovanu, dostal 

jsem slevu a vstupenku. Do Dortmun-
du to byla 12hodinová cesta, jelo se 
přes Rakousko. Za 2 hodiny jízdy jsem 
si připadal, že nejedu na fotbalový 
zápas, ale že je to alkoholický zájezd. 
Šok pro mě byl, že fanoušci tvrdý al-
kohol zapíjeli mlékem. Druhý šok byl 
v samotném Dortmundu. Se třemi 
nejstřízlivějšími fandy jsem si chtěli 
dát německé pivo, ale chyba. Všech-
ny hospody a bary narvané, nebylo si 
kam sednout. Asi po hodině hledání 
a velké žízně jsme narazili na psí bar 
(Dog bar), kde bylo asi 30 paniček se 
svými mazlíčky. Nejdůležitější bylo, že 
tam čepovali pivo. Další překvapení 
bylo, že se tam čepovali jen třetinky, 
velké pivo neexistovalo. Tak jsme pili 
třetinky. Za dvě hodiny jsme jich udě-
lali každý osm kousků a šli na fotbal. 
Zajímavé bylo, že žádný pes za tu dobu 
ani neštěkl. Stadion Borussie se jme-
nuje „Westfalen stadion“, je pro 45 000 

 

Josef Čech

diváků. Bylo vyprodáno. Borussia vy-
hrála 3:0, ale Slovan ostudu neudělal. 
Na tribunách to vypadalo jako ve vo-
sím hnízdě, samé žluto-černé zástavy. 
A ty chorály, nádhera. Vzpomenu se-
stavy:
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Kniha Moravské slovácko - Imprese a verše
Knihu lze zakoupit na OÚ za 480 Kč.

Plán kulturních akcí v obci 2019
LISTOPAD

9. 11.
Svěcení vína a ochutnávka svat. a mladých vín (Mendelův vin. spolek)

23. 11.
Kácání máje - Kateřinská zábava (Obec Šardice + Fos Šardičan)

PROSINEC
1. 12.

Mikulášské trhy (Obec Šardice)
26. 12.

Štěpánská diskotéka (SDH Šardice)
27. 12.

Zpívání u vánočního stromu (Obec Šardice, Kulturní komise)
29. 12.

Vánoční koncert Mladé muziky (Obec Šardice, Mladá Muzika)
30. 12.

Pohádka (Ochotníci ze Šardic)
31. 12.

Silvestrovský guláš, ohňostroj (Obec Šardice, Kulturní komise)

B. Dortmund: Klos, Julio Cesar, Reu-
ter, Kree, Reinhardt, Schmidt, Zorc, 
Freund, Möller, Riedle, Tanko, trenér 
Hitzfeld.
Slovan: Molnár, Tittel, Stúpala, Sobo-
ňa, Chvíla, Slovák, Nigro, Tomaschek, 
Kinder, Rusnák, Timko, trenér Gallis.

S odstupem času mohu říci, že fando-
vé Borussie Dortmund a FC Liverpool 
jsou nejlepší v Evropě. Jsou to perfekt-
ní zpěváci. Měl jsem husí kůži. Kam 
se na ně hrabe Real Madrid nebo FC 
Barcelona, kde jsem taky byl. Borussia 
byla tehdy evropský kolos. V r. 1997 
vyhrála ligu mistrů, když v Mnichově 
porazila Juventus Turín 3:1 a já tam 
nemohl chybět. Úžasný zápas, úžasná 
atmosféra. Ale o tom až někdy příště.
Přikládám dvě fota Dortmundu.
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Dýňová polévka s chilli

Křehký koláč s mákem, tvarohem a švestkami

Podzimní recepty

800 g dužiny z dýně
2 lžíce másla

1 na jemno nakrájená cibule
2 stroužky česneku

1 nastrouhaná karotka
1 lžíce kari

1 lžička třtinového cukru
600 ml zeleninového vývaru
220 ml smetany ke šlehání

sůl a mletý pepř
1 čerstvá chilli paprička

opražená dýňová semínka
dýňový olej

Drobenka:
250 g polohrubé mouky

100 g másla
1 vanilkový cukr

2 lžíce moučkového cukru
1 prášek do pečiva

2 žloutky
50 g mandlí (lupínků)

Maková náplň:
180 g mletého máku

250 ml mléka
3 lžíce cukru

Tvarohová náplň:
250 g tvarohu

200 ml zakysané smetany
2 lžíce cukru

2 žloutky
asi 10 švestek (větších, rozpůlených)

V hrnci se silným dnem rozpusťte 
máslo a zpěňte na něm cibulku a čes-
nek. Vsypte dýni a asi 5 minut opékej-
te. Přidejte mrkev, kari, cukr, zalijte 

vývarem a vařte 15 minut. Vmíchejte 
smetanu, osolte, opepřete. Stáhněte 
z ohně a rozmixujte ponorným mixé-
rem. Polévku podávejte zakápnutou 

dýňovým olejem, posypanou opraže-
nými dýňovými semínky a nasekanou 
chilli papričkou.

Nejdříve si dopředu připravte náplně: 
mletý mák s mlékem a cukrem asi 2 
minuty povařte a poté dejte vychladit. 
Tvaroh smíchejte se smetanou, cukrem 
a žloutky. Poté smícháním všech po-

třebných surovin (kromě mandlových 
lupínků) ručně vypracujte drobenku. 
Dortovou formu vyložte pečicím pa-
pírem a na dno rozložte 2/3 drobenky. 
Na drobenku nejlépe lžící navrstvěte 

mák, na mák položte rozpůlené švest-
ky, na švestky opět nejlépe po lžících 
rozložte tvaroh. Tvaroh posypejte zby-
lou drobenkou, přidejte mandlové plát-
ky a pečte asi 40 minut na 180 stupňů.
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Slovácký rok - průvod

Slovácký rok - malování pískem

Slovácký rok - malování pískem

Slovácký rok - malování pískem


